
رو بـــه رو 

با استعفـای مدیــرعامل خانه تئاتر 
و همچنیــن سپری شدن زمان فعالیت 
هیات مدیره فعلی، هیات مدیره جدید 
خانه تئاتر باید طــی برگزاری مجمع 
عمومی با حضور اعضـــای خانه انتخاب 
و فعالیت خود را شروع کنند. ایرج راد 
رئیس هیات مدیره گفـــت: قرار است 
روز ۲۳ بهمن سال جاری مجمــع عمومی 
خانه تئاتر در صورت رسیدن تعداد اعضای 
شرکت کننده به حد نصاب موردنظر، 
برگزار شود. وی ادامه داد: در این مجمع 
هیات مدیره جدید خانه تئاتر انتخاب و 
فعالیت خود را شروع می کنند. راد درباره 
مکان برگزاری مجمع عمومی خانه تئاتر 
افزود: قرار است این مجمع در سالن 

شهید شیرودی تهران برگزار شود. 

زمان برگزاری مجمع 
خانه تئاتر 

فاطمه معتمدآریا در تازه ترین فعالیت 
نمایشی خــود با بازی در نمایش »بچه« 
نوشته نغمه ثمینی و کار افسانه ماهیان 
روی صحنه می رود. »بچه« از جمله آثاری 
است که زمستان ۹۸ روی صحنه رفت 
که سالن های تئاتر به دلیل همه گیری 
کرونا تعطیل شدند و اجرای آن در تالار 
چهارسوی مجموعه تئاترشهر ناتمام ماند. 
گروه اجرایی این نمایش تصمیم گرفته اند 
نمایش خود را از اول اسفندماه روی صحنه 
ببرند. نمایش »بچه« پنجمین همکاری 
نغمه ثمینی و افسانه ماهیان است که با 
بازی مهران نائل، شیوا فلاحی و فاطمه 

معتمدآریا روی صحنه خواهد رفت.

 »معتمدآریا« 
در نمایش »بچه«

خبـــر
 بازگشت »طهماسب«
 با عروسک های جدید

ایرج طهماسب با یک مجموعه عروسکی جدید، به شبکه 
نمایش خانگی می رود. صفحه رسمی نماوا در اینستاگرام اعلام 
کرد، »ایرج طهماسب، کارگردان و بازیگر سینما و تلویزیون، 
پس از چهارسال از آخرین ساخته  خود، با یک مجموعه 
نمایشی تازه به شبکه نمایش خانگی می رود. جدیدترین کار 
طهماسب در حال گذراندن آخرین مرحله پیش تولید بوده و 
در روزهای آتی کلید خواهد خورد.  این مجموعه نمایشی با 
عروسک های جدید، به کارگردانی و اجرای ایرج طهماسب و 
تهیه کنندگی حسن خدادادی، برای پخش در بهار ۱۴۰۱ 
ساخته می شود. نماوا پخش کننده اختصاصی این مجموعه 

خواهد بود.«

علت غیبت جناب خان در »خندوانه« 
محمد بحـــرانی درباره علت غیبت جناب خان در برنامــه 
»خندوانه« توضیح داد. محمد بحرانی، صداپیشه جناب خان 
با انتشار عکسی از این عروســک، درباره علت غیبتش در 
برنامه »خندوانه« در صفحه شخصی خود این گونه نوشت: 
»ممنونم که پیگیر حضور جناب خان بودین و لطف داشتین. 
فکر کردم درسته در این جا توضیح مختصری بدم که پاسخ 
لطف و محبت تان را داده باشم. راستش این است که مساله 
خاصی نیست. به دلیل حجم زیاد کار و فشار و استرس، کمی 
در ناحیه گوش و حنجره دچار التهاب شدم. قاعدتا مشغول 
درمانم و طبق نظر پزشکان محترم خوشبختانه مساله  خاصی 
هم نیست و درمان خاصی هم نمی خواهد و فقط به کمی 
استراحت نیاز است. امیدوارم به زودی مساله برطرف شود 
و بتوانم در خدمت تان باشم. بازهم از همگان به دلیل تمام 

پیگیری ها و محبت ها تشکر می کنم.«

شرکت کنندگان »خنداننده شو ۳« 
هانا ستــوهی، مصطفــی احمــدی )شاهرود(، محمد 
حاجی زاده، نیما سهرابی، محمدحسیــن توسلی، علی 
غریب، مهدی داوودی و یاشـــار کبیری به مرحله سوم 
»خنداننده شو۳« رسیدند. به گزارش روابط عمومی برنامه، 
در مرحله اعلام نتایج مرحله دوم، نیما سهرابی، محمدحسین 
توسلی و مهدی داوودی با رای مردمی و هانا ستوهی و 
مصطفی احمدی )شاهرود( با رای نجات داوران به مرحله سوم 
»خنداننده شو۳« راه یافتند. مصطفی احمدی )مازندران(، 
نگار طاهراحمدی، حانیه زنگارکی فراهانــی و حسن عزیزی 
لاری چهار شرکت کننده حذف شده این شب بودند. حسن 
معجونی، رامبد جوان و پژمان جمشیدی به عنوان داور در 
غیاب امیرمهدی ژوله به دلیل بیماری، شب نتایج مرحله سوم 
را داوری کردند. مرحله سوم »خنداننده شو۳« هفته آینده 

روی آنتن می رود. 
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مسعود نقاش زاده اعضای هیات داوران بخش 
سودای سیمــرغ در چهلمین جشنواره فیلم فجر 
را معرفی  کرد. دبیر چهلمین جشنواره فیلم فجر، 
»مسعود جعفری جوزانی« )نویسنده، کارگردان و 
تهیه کننده(، »مجید انتظامی« )آهنگساز(، »شهاب 
حسینی« )بازیگر و تهیه کننده(، »محمدعلی 
باشه آهنگر« )نویسنده و کارگردان(، »محمد 
داوودی« )مدیر فیلمبرداری(، »مهدی سجاده چی« 
)فیلمنامه نویس( و »پژمان لشکری پور« )منتقد 
و تهیه کننده( را به عنوان اعضای هیات  داوران 
بخش سودای سیمرغ چهلمین جشنواره فیلم فجر 
معرفی کرد. مسعود جعفری جوزانی متولد ۱۳۲۷ 
ملایر، دارای مدرک کارشناسی ارشد در رشته 
فیلمسازی از دانشگاه ایالتی سانفرانسیسکو است. 
جعفری جوزانی، چهره ماندگار سینمای ایران و از 
پیشتازان سینمای پس از انقلاب است. فیلم های 
سینمایی »جاده های ســرد«، »شیرسنگی«، »در 
مسیر تندباد«، »بلوغ« و سریال تلویزیونی »درچشم 
باد« از آثار مهم این سینماگر است. جعفری جوزانی 
به عنوان یک چهره  دانشگاهی سابقه تدریس در 
رشته سینما و گرافیک در آمریکا و همچنین 
تدریس در دانشکده هنر دانشگاه تهران، دانشکده 
صداوسیما و مدرسه فیلمسازی باغ فردوس را دارد. 
مجید انتظامی متولد ۱۳۲۶ تهران و دانش آموخته 
کنسرواتوار برلین است که پس از بازگشت به 

ایران در ارکستر سمفونیک تهران استخدام شد 
و تدریــس در دانشگاه تهران و هنرستان عالی 
موسیقی را از همین سال آغاز کرد. او برای بیش از 
صد اثر سینمایی موسیقی متن نوشته  و با دریافت 
۴ سیمرغ بلورین از رکوردداران کسب این جایزه در 
رشته موسیقی فیلم است. انتظامی از برگزیدگان 
هشتمین همایش چهره های ماندگـــار در سال 
۱۳۸۹ است و در سال ۱۳۹۳ به عنوان جهادگر 
عرصه فرهنگ و هنر نشان افتخار دریافــت کرده  
است. سیدشهاب الدین حسینی متولد ۱۳۵۲ در 
تهران است که در رشته روانشناسی تحصیل کرده 
و از سال ۱۳۷۷ فعالیت خود را به طور حرفه ای 
در عرصه تئاتر و تلویزیون و سینما آغاز کرد. این 
بازیگر تحسین شده در مجامع و جشنواره های 
مختلف جهانی، برای آثاری چون »درباره الی«، 
»جدایی نادر از سیمین« و »فروشنده« در سال های 
اخیر، علاوه بر بازیگری، در عرصه کارگردانی و نیز 
تهیه کنندگی و تولید مشترک با کشورهای خارجی 
فعالیت کرده است. حسینی در سال ۱۳۸۷ با بازی 
در فیلم »سوپراستار« جایزه سیمرغ بلورین بهترین 
بازیگر نقش اول مرد جشنواره فیلم فجر را دریافت 
کرد. وی در جشنواره فیلم کن ۲۰۱۶ با ایفای نقش 
در فیلم »فروشنده« به کارگردانی اصغر فرهادی، 
توانست جایزه بهترین بازیگر مرد جشنواره فیلم کن 
را به خود اختصاص بدهد. همچنین او خرس نقره ای 

بهترین بازیگر مرد جشنواره بین المللی فیلم برلین 
۲۰۱۱ را به همراه گروه بازیگران فیلم »جدایی نادر 
از سیمین« کسب کرد. محمدعلی باشه آهنگر 
متولد ۱۳۴۱ در دزفول، دانش آموخته رشته سینما 
)گرایش کارگردانی( از دانشکده سینما و تئاتر 
دانشگاه هنر است و فعالیت  هنری خود را با ساخت 
و بازی در چند نمایش آغاز کرد. او نویسندگی و 
کارگردانی چندین فیلم کوتاه، مستند، سریال 
تلویزیونی و چند فیلم سینمایی در کارنامه دارد و 
برای فیلم های سینمایی فرزند خاک، ملکه و سرو 
زیرآب مورد تحسین واقع شده و جوایز متعددی 
دریافت کرده است. در شانزدهمین جشن خانه 
سینما، فیلم ملکه برنده ده تندیس، از جمله بهترین 
فیلم، بهترین بازیگر مرد، بهترین کارگردانی، 
بهترین فیلم برداری و بهترین تدوین شد. محمد 
داوودی متولد ۱۳۳۷ تهران، مدیر فیلمبرداری و 
دانش آموخته مدرسه عالی تلویزیون و سینماست. 
از فعالیت های او علاوه بر فیلمبرداری آثاری چون 
»رنگ خدا« به کارگردانی مجید مجیدی و »تولد 
یک پروانه«، به کارگردانی مجتبی راعی، می توان 
به تدریس دوره های فیلمبرداری و فیلمسازی، 
مدیریت واحد فیلمبرداری صداوسیما تا اواسط 
دهه هفتاد، تهیه کنندگی، کارگردانی و فیلمبرداری 
شانزده فیلم مستند و داوری در جشنواره های 
مختلف اشاره کرد. مهدی سجاده چی متولد ۱۳۴۰ 
تهران، فعالیت حرفه ای خود را از سال ۱۳۶۸ با فیلم 
»پاتال و آرزوهای کوچک« آغاز کرد و آثاری چون 
روز سوم، قاعده بازی، مردنامرئی، دمرل و سوفی  و 
دیوانه از مهم ترین آثار این فیلمنامه نویس است. 
او رئیس انجمن فیلمنامه نویسان سینمای ایران 
است. پژمان لشکری پور متولد ۱۳۵۴ در تهران 
و دانش آموخته رشته علوم و حقوق سیاسی از 
دانشگاه تهران و دانش آموخته کارگردانی و تدوین 
سینماست. او فعالیت هنری اش را از سال ۱۳۷۳ 
آغاز کرد و هم اکنون عضو پیوسته انجمن منتقدان 
و نویسندگان آثار سینمایی ایران است. او همچنین 
در تهیه و تولید فیلم های سینمایی »قارچ سمی« 
و »مزرعه پدری« از آثار رسول ملاقلی پور، »چ« 
و »بادیگارد« از آثار ابراهیم حاتمی کیا همکاری 
داشته است. چهلمین جشنواره فیلم فجر در دو 
بخش فرهنگی و رقابتی از ۱۲ تا ۲۲ به همن به 

دبیری »مسعود نقاش زاده« برگزار خواهد شد. 

هیات داوران چهلمین جشنواره فیلم فجر

  از »شهاب حسینی« و »مجید انتظامی« 
تا »جعفری جوزانی«

محمود پاک نیت: 
 »شکیبایی« 

هیچ وقت خودش را نمی گرفت
محمـــود پاک نیــت دربـــاره سریـــال 
»روزی روزگاری« و اولین تجربه همکاری با 
خسرو شکیبابی سخن گفت. پاک نیت که 
مهمان برنامه »چهل تیکه« بود و با محمدرضا 
علیمردانی گفــت وگو می کرد، درباره تجربه  
کاری اش با خسرو شکیبایی، گفت: اولین تجربه 
کاری ام با خسرو شکیبایی بود. فقط یک سکانس 
باهم بازی داشتیم؛ بقیه بازی هایمان جداجدا 
بود. برای آقای شکیبایی شخصیتی که بازی 
می کرد خیلی مهم بود. خدایی هم شخصیتش 
را خیلی خوب درآورده بود. آقای شکیبایی 
از نظر سنی از من بزرگ تر بود. من از او بسیار 
یاد گرفتم. اصلا از آدم هایی نبود که بخواهد 
خودش را برای کسی بگیرد. او افزود: درباره 
نقش من دلهره عجیبی داشت و به احمدجو 
گفته بود که چه کسی این نقش را بازی می کند. 
تمام آدم های قصه برایش مهم بودند. فقط کار 
خودش برایش مهم نبود؛ کل کار و تمام عوامل 
برایش مهم بودند. در یکی از سکانس ها وقتی 
از اسب پیاده شدم، یکدفعه دیدم که کسی از 
پشت من را بغل کرد، دیدم آقای شکیبایی است. 
گفت من امروز یک بازیِ بیابانی دیدم. این جمله 
برایم خیلی ارزشمند بود. ما جوان تر بودیم و او 
پخته بود. در این چهارماه ونیم فهمیدم که آدم ها 
هیچوقت نباید برای دیگران خودشان را بگیرند. 
این بازیگر پیشکسوت با بیان اینکه متاسفانه 
خیلی ها خودشان را غول می دانند اما شکیبایی 
هیچ وقت خودش را برتر از دیگران نمی دانست، 
خاطرنشان کرد: کار دیگری به نام »سرزمین 
خورشید« باهم انجام دادیم. کار دیگری هم 
به نام »دل شکسته« باهم داشتیم. در این چند 
کاری که باهم کردیم، از او درس گرفتم. در کار 
»دل شکسته« خیلی بیمار بود. حتی راه رفتن هم 
برایش سخت بود. این آخرین همکاری ما باهم 
بود. قرار بود شکیبایی بیاید و بگوید که ۱۰ شب 
است که یک نفر به خواستگاری دخترم می آید 
و.... کار تمام شد و این جمله را گفت. خودش 
می گفت این جمله را خوب نگفتم و باید دوباره 
بگویم. اما کار تمام شد و همان جمله را روی فیلم 
گذاشتند. متاسفانه برخی از عزیزان خودشان را 
غول می دانند. هنرمند شکیبایی بود که از بین 
ما رفت. روحش یاد. او بیان داشت: اولین فیلم 
سینمایی حرفه ای را به نام »شاخه های بید« و با 
آقای احمدجو کار کردم. در پشت صحنه  یکی از 
تئاترها، آقای احمدجو با من صحبت کرد و گفت 
که می خواهم در فیلم من بازی کنید. در ادامه 
برنامه، بخش هایی از فیلم »سرزمین خورشید« 

پخش شد. 

گـــزارش
توضیحات »کره« درباره آزمایش موشکی 
کره شمالی می گوید روز چهارشنبـــه ۲ فروند موشک، 
کروز دوربرُد و هدایت شونده تاکتیکی سطح به سطح را 
آزمایش کرده و رهبر این کشور نیز از کارخانه محل تولید 
این تسلیحات بازدید کرده است. رسانه دولتی کره شمالی 
)KCNA( گزارش داد که یک روز قبل دو فروند موشک، کروز 
دوربرُد و هدایت شونده تاکتیکی سطح به سطح را آزمایش 
کرده است. به نوشته خبرگزاری »یونهاپ« »کیم جونگ اون« 
رهبر کره شمالی نیز از کارخانه محل تولید این موشک ها و دیگر 
سامانه های تسلیحاتی مهم این کشور بازدید کرده است. در 
بیانیه کره شمالی آمده است: »آکادمی علوم دفاعی جمهوری 
دموکراتیک خلق کره، آزمایشی را برای به روزرسانی سامانه 
موشکی کروز دوربرد و آزمایشی را برای تایید قدرت کلاهک 
متعارف برای موشک های هدایت شونده تاکتیکی سطح به 

سطح انجام داد.« 

گسترش همکاری های ازبکستان و پاکستان
در دیدار مقامـــات ارشد ازبکستان و پاکستان که به صورت 
ویدئوکنفرانس برگزار شد، گسترش همکاری های دوجانبه در 
زمینه های ترانزیتی مورد بررسی قرار گرفت. به گزارش فارس 
در تاشکند، »سردارعمـــرزاق اف« معاون نخست وزیر، وزیر 
سرمایه گذاری و تجارت خارجی ازبکستان و »عبدالرزاق داوود« 
مشاور نخست وزیر پاکستان در امور بازرگانی، صنایع سبک 
و سرمایه گذاری در چارچوب ویدئو کنفرانس همکاری های 
دوجانبه در زمینه های سرمایه گذاری، تجارت متقابل، 
همکاری صنعتی و حمل و نقلی- لجستیکی را بررسی کردند. 
طرفین روند اجرای توافقات به دست آمده در چارچوب سفر 
نخست وزیر پاکستان به ازبکستان در ماه ژوئیه سال ۲۰۲۱ 
میلادی را مورد بررسی قرار دادند. همچنین بر افزایش 
مبادلات بازرگانی بین دو کشور تاکید شد که در سال ۲۰۲۱ 
میلادی مبادلات بازرگانی نسبــت به سال قبل ۴۶ درصد 
افزایش پیدا کرده است. در این راستا، روند اجرای طرح قرارداد 
تجارت تسهیلی بررسی شد و طرفین در مورد تشدید اقدامات 
مشترک در این مسیر با هدف هماهنگی اسناد و تسریع امضای 
آن در سال جاری میلادی به توافق رسیدند. طرف ازبکی از 
تصویب قرارداد ترانزیت و تجارت توسط پاکستان استقبال 
کرد. طرفین به توافق رسیدند که در آینده نزدیک بین روسا 
و کارشناسان سازمان های حمل ونقل و گمرک دو کشور با 
هدف هماهنگی سازی گفت وگوهایی انجام شود. همچنین 
پیشنهادات تعمیق همکاری های سرمایه گذاری، تحکیم روابط 
بین محافل بازرگانی دو کشور و همچنین برقراری همکاری ها 
در بخش بانکی بررسی شد. طرفین در مورد سازماندهی سفر 
هیات روسای شرکت ها و بانک های تجاری پاکستان برای 
بررسی ابعاد اولویتدار همکاری ها و اجرای طرح های متقابلا 
سودمند در ماه فوریه به توافق رسیدند. دو طرف همچنین 
اجرای طرح های مشترک در زمینــه حمل ونقلی- لجستیکی 
از جمله گام های بعدی مبنــی بر اجرای ساخت خط ریلی 
»ترمذ- مزار شریف- کابل- پیشاور« را مورد بررسی قرار دادند. 

دیمیتری مدودوف: 
 مقابل استقرار سلاح های غرب 

در اوکراین می ایستیم

معاون رئیس شورای امنیت روسیه در واکنش به 
تحرکات غربی ها گفت که مسکو مقابل استقرار سلاح 
در اوکراین ایستادگی می کند. به گزارش فارس، 
»دیمیتری.مدودوف« در خصوص تحرکات غرب 
در مرز اوکراین و روسیه گفت: »موضوع تنها مربوط 
به عدم پیشروی ناتو نمی شود بلکه بسیار مهم است. 
فکر می کنم موضوع به ارائه تضمین های دیگر مربوط 
می شود.« بنا به گفته این مقام روس، براساس توافقات 
دوجانبه، تسلیحات و موشک  در خاک اوکراین و هر 
کشور دیگری قابل استقرار هستند اما مسکو در مقابل 
هرگونه اقدامات تحریک آمیز غرب و ناتو در مرز دو 
کشور روسیه و اوکراین ایستادگی خواهد کرد. وی در 
این خصوص ادامه داد: »بعدا این فرضیه به وجود می آید 
که نه، نه ما عضو ناتو نیستیم و بیایید اینطور بگوییم که 
چنین چیزی براساس توافق میان آمریکا و اوکراین و 
انگلیس و اوکراین صورت گرفته است و ربطی به ناتو 
ندارد و بحث روابط دوجانبه مطرح است. به هرحال، 
تمامی اینها برای ما یکسان و است فرقی بین آن وجود 
ندارد.« این مقام عالیرتبه امنیتی روسیه در ادامه در 
ارتباط با پیوستن اوکراین به ناتو افزود: »هیچ دعوتی 
برای پیوستن اوکراین به ناتو نمی تواند وجود داشته 
باشد.« واکنش این مقام روس در شرایطی است که 
کشورهای غربی به خصوص آمریکا طی هفته های اخیر 
اقدام به ارسال سلاح های مرگبار به اوکراین کرده اند و 
این در حالی است که مقامات کی یف و دولت آمریکا و 
هم پیمانانش مدعی هستند که حضور نظامیان روسیه 
در نزدیکی مرز اوکراین، مقدمه برای حمله به این کشور 
است. به رغم هشدارهای پی در پی روسیه، »بوریس 
جانسون« نخست وزیر انگلیس نیز در جلسه پارلمانی با 
تهدید روسیه به اقدام نظامی از تصمیم کشورش برای 
استقرار نیرو در مرز روسیه خبر داد و رسانه های این 
کشور در پی آن گزارش کردند که پادشاهی متحده 
در حال بررسی اعزام صدها نظامی در شرق اروپا برای 
کمک به اوکراین در مقابل مسکو است. روسیه برای 
کاهش تنش ها، خواهان تضمین امنیتی غربی ها به 
روسیه شد تا ناتو از پیشروی در مرز روسیه خودداری 
کند و از این منطقه خارج شود که هم اکنون کشورهای 
غربی همچون آمریکا پاسخ مثبتی به این پیشنهادات 

روسیه ارائه نداده اند.

سرگئی لاوروف: 

 »روسیـــــه« خواهان جنــــــگ نیست

جهــــان 
کوتــــاه

وزیرخارجه روسیـــه ضمن تاکید بر اینکه 
مسکو خواستار جنگ با اوکراین نیست، گفت 
که ولادیمیر پوتین در خصوص پاسخ های غرب 
خواهد  تصمیم گیری  مسکو  پبشنهادات  به 
کرد.  به گزارش فارس، »سرگئی.لاوروف« در 
مصاحبه با چهار ایستگاه رادیویی اصلی این 
کشور اظهارکرد که اگر به روسیه باشد، جنگی در 
کار نخواهد بود؛ مسکو خواستار جنگ نیست. به 
گزارش خبرگزاری »اسپوتنیک«، لاوروف تاکید 
کرد: با این حال، مسکو به غرب اجازه نخواهد 
داد که منافع آن را نادیده بگیرد. دیپلمات ارشد 
روسیه با بیان اینکه مذاکرات بر سر تضمین های 
امنیتی با ناتو و آمریکا پایان نیافته؛ گفت که 
انتظار داریم در چند هفته آینده با آنتونی بلینکن 
وزیر امورخارجه آمریکا دیدار کنیم. وی افزود: 
پیشنهادهای ایالات متحده بهتر از پیشنهادهای 
دریافتی از ناتو بود. لاوروف همچنین گفت که 
ولادیمیر پوتین رئیس جمهور روسیه تصمیم 
خواهد گرفت که چگونه به این پیشنهادات پاسخ 
دهد. وی در بخش دیگری از سخنانش تاکید کرد 
که روسیه روابط خود با آمریکای لاتین را مستقل 
از مذاکرات امنیتی با غرب گسترش می دهد. 
وزیرخارجه روسیه در واکنش به تهدید بسته 
تحریمی جدید واشنگتن علیه مسکو و همچنین 
اعمال تحریم علیه مقامات ارشد روسیه، چنین 
اقدامی را برابر با قطع روابط آمریکا و روسیه خواند. 

لاوروف خاطرنشان کرد که غرب به خوبی می داند 
که اعمال تحریم ها با منافع کسی مطابقت ندارد. 
وزیرخارجه روسیه ضمن تایید دریافت پاسخ 
مکتوب آمریکا به درخواست های مسکو برای 
دریافت تضمین های امنیتی، از عدم امتیازدهی 
واشنگتن به مسکو ابراز ناامیدی کرد. شبکه 
روسی »راشاتودی« در این خصوص گزارش 
کرد، وزیرخارجه روسیه در ارتباط با نامه مکتوب 
ایالات متحده درباره تضمین های امنیتی به مسکو 
گفت که ایالات متحده با وجود هفته ها گفت وگو 
با شرکایش، »هیچ پاسخ مثبتی به نگرانی های 
اصلی که در سند )روسیه( وجود داشت، نداده 
است.« لاوروف توضیح داد: »موضوع اصلی، 

موضع روشن ما در مورد غیرقابل قبول بودن 
پیشروی بیشتر ناتو به سمت شرق و استقرار 
تسلیحات بسیار مخربی است که می تواند قلمرو 
فدراسیون روسیه را تهدید کند.« به گفته وی، 
سندی که »آنتونی بلینکن« وزیر امورخارجه 
آمریکا در پی مذاکرات هفته گذشته در سوئیس 
وعده داده بود، نتوانسته به این نگرانی های روسیه 
بپردازد. »دیمیتری.پسکوف« سخنگوی کرملین 
هم در واکنش به پاسخ ایالات متحده به سند 
روسیه گفته بود که مسکو هم اکنون در حال 
بررسی پاسخی است که قرار است به آمریکا 
بدهد و اینکه پوتین در حال ارزیابی این سند 
است. پسکوف افزود: آمریکا و هم پیمانانش توجه 

کافی به درخواست های روسیه برای دریافت 
تضمین های امنیتی نشان ندادند. آنتونی بلینکن 
وزیر امورخارجه آمریکا اعلام کرد که واشنگتن بنا 
به درخواست روسیه، به پیشنهادات این کشور در 
زمینه تضمین امنیتی در شرق اروپا پاسخ مکتوب 

ارائه کرده است.
 جوسازی رسانه های آمریکایی

 اندکی بعــد، »الکساندرگروشکو« معاون 
وزیر امورخارجه روسیه تایید کرد که جیک 
سالیوان به وزارت امورخارجه روسیه رفته و این 
سند آمریکا را تحویل داده است. سی ان ان نیز 
به طور همزمان گزارش کرد که ناتو نیز قرار است 
به صورت جداگانه پاسخ خود را به شکل مکتوب به 
مسکو تحویل دهد. از حدود دو ماه قبل رسانه های 
آمریکایی جوسازی و خبرسازی درباره احتمال 
حمله روسیه به اوکراین در اوایل سالجاری 
میلادی را آغاز کرده و موجب تشدید تنش در 
شرق اروپا شده اند. روسیه قویا چنین ادعاهایی را 
رد کرده اما تاکید کرده تداوم حملات توپخانه ای 
نیروهای اوکراینی علیه مناطق خودمختار روس 
زبان این کشور واکنش مسکو را در پی خواهد 
داشت. در تاریخ ۱۷ دسامبر بود که وزارتخارجه 
روسیه پیش نویس معاهدات امنیتی با آمریکا و 
سازمان پیمان آتلانتیک شمالی )ناتو( را منتشر 
کرد. این تضمین ها به صورت خاص گسترش 
بیشتر ائتلاف ناتو به شرق و ورود کشورهای اتحاد 
جماهیر شوروی سابق به آن را مردود می داند. این 
پیش نویس همچنین امکان ترک هرگونه فعالیت 
نظامی در اوکراین، سایر کشورهای اروپای شرقی 
و همچنین در قفقاز و آسیای مرکزی توسط بلوک 

را فراهم می کنند. 

رئیس جمهور قرقیزستان گفت: چین برای تقویت امنیت 
آسیای مرکزی تلاش زیادی می کند و تاکنون به کشورهای 
منطقه در جهت توسعه اقتصادی و اجتماعی نیز کمک های 
زیادی ارائه کرده است. به گزارش فارس، »سادیرجباراف« 
رئیس جمهور قرقیزستان در نشست سران کشورهای آسیای 
مرکزی و چین که به صورت مجازی برگزار شد، شرکت و 
سخنرانی کرد. وی طی سخنانی در این نشست گفت: امروز در 
سی امین سالگرد برقراری روابط دیپلماتیک با چین می توانیم 
با اطمینان سطح بالای روابط بین کشورهای منطقه را براساس 
مشارکت استراتژیک اعلام کنیم. رئیس جمهور قرقیزستان 
اظهارداشت: نظم جهانی مدرن دوره ای از دگرگونی عمیق را 
سپری می کند و نیاز به هماهنگ کردن فعالیت ها در مسائل 
امنیت و ثبات منطقه ای، تقویت همکاری ها در عرصه های 
سیاسی، اقتصادی، تجاری و سایر حوزه های مهم زندگی 
دارد. جباراف تاکیدکرد: چین برای تقویت امنیت منطقه ای 

تلاش زیادی می کند و برای توسعه اقتصادی- اجتماعی 
کشورهای آسیای مرکزی کمک های بسیاری ارائه می دهد 
و ابتکاراتی برای هم زیستی هماهنگ و باثبات مطرح می کند. 
وی یادآور شد که ۳۰ سال گذشته، در ژانویه ۱۹۹۲، یک بیانیه 
مشترک در مورد برقراری روابط دیپلماتیک بین قرقیزستان 
و چین به امضا رسید که اصول احترام متقابل به حاکمیت 
و تمامیت ارضی، عدم تجاوز، عدم مداخله در امور داخلی، 
برابری و منفعت، همزیستی مسالمت آمیز در آن مندرج شده و 
اساس روابط قرقیزستان و چین را تا به امروز تشکیل می دهد. 
رئیس جمهور قرقیزستان اظهارکرد که یکی از دستاوردهای 
بزرگ در این زمینه حل وفصل کامل مسائل مرزی بین دو 
کشور و رسمی شدن آنها با توافقات سال های ۱۹۹۶ و ۱۹۹۹ 
بود. وی اذعان داشت که امروز مرز بین ایالتی، خط جداکننده 
قرقیزستان و چین نیست، بلکه پلی برای حسن همجواری و 
دوستی بین دو ملت است که به لطف تلاش های متقابل، یک 

پایه محکم برای همکاری ایجاد شده است. جباراف افزود: 
معاهده حسن همجواری، دوستی و همکاری قرقیزستان و چین 
که در سال ۲۰۰۲ امضا شد، به حق سند اساسی روابط دوجانبه 
است. این معاهده انگیزه ای قدرتمند به تشدید روابط در سطوح 
دولتی و بشردوستانه داد و با توسعه و تقویت روابط در سال 
۲۰۱۳ میلادی دو کشور را وارد سطح جدیدی کرد. وی ادامه 
داد: بیانیه مشترک در مورد تعمیق بیشتر مشارکت راهبردی 
جامع که در سال ۲۰۱۹ امضا شد، گواهی بر عدم وجود هرگونه 
موضوعی بین قرقیزستان و چین است. جباراف گفت: از زمان 
استقلال قرقیزستان، دولت چین از کشور ما حمایت کرده است. 
وی پروژه های زیربنایی بزرگی را در حوزه حمل ونقل، انرژی، 
بهداشت و درمان، آبیاری، آموزش انجام داده است و ساخت 
تسهیلات اجتماعی که با مشارکت سرمایه چینی در کشور 
اجرا شده است، قابل توجه است. این پروژه ها برای دستیابی به 
رفاه از اهمیت اجتماعی و اقتصادی بالایی برخوردار هستند. 
جباراف ابراز اطمینان کرد که تلاش های کشورهای آسیای 
مرکزی و چین در آینده با هدف تعمیق و گسترش همکاری های 
اقتصادی، مالی، سرمایه گذاری، نوآوری، فرهنگی و بشردوستانه 
در چارچوب ابتکار راهبردی یک کمربند، یک جاده خواهد بود. 

رئیس جمهور قرقیزستان: 

چین نقش کلیدی در برقراری امنیت آسیای مرکزی دارد


